
J E G Y Z Ő K Ö N Y V 

 
 

Készült: Szuhakálló Községi Önkormányzat Képviselő-testületének 2019. november 27-én, 
17:00 órai kezdettel megtartott közmeghallgatásáról. 

 

Az ülés helye:  „Simon-udvar” 

                       Szuhakálló, Kossuth u.5. 
 

 
Jelen vannak:   4 képviselő-testületi tag: 
 

Dávid István polgármester 

Fignár Gergő alpolgármester 

Bukovenszki Józsefné képviselő 

Drótos Sándor képviselő 

   
Távolmaradt 

Kiss  András képviselő 
 
Tanácskozási joggal jelenlévő meghívottak: 
  

- az ülés egész tartamára: 
  

Dr. Herczeg  Tibor jegyző, címzetes főjegyző 

Glonczi  Ilona RNÖ elnök 
 
- az. 1. napirendi ponthoz: 

Klementt Tibor BorsodChem Zrt. EHS igazgató 
 

- jegyzőkönyvvezető: 
  

László Anita ügyintéző 
 
 
Lakosság részéről megjelent:   11 fő 

 
 

Dávid István polgármester  köszöntötte a képviselő-testület tagjait, és a lakosság 
részéről megjelenteket. Megállapította, hogy a képviselő-testület 4 tagja jelen van, a képviselő-
testület határozatképes. 

Javasolta, hogy a közmeghallgatás meghívójában feltüntetett napirendi javaslatot fogadja el a 
képviselő-testület, azzal az eltéréssel, hogy 1. napirendként a BorsodChem Zrt. EHS 
igazgatójának a tájékoztatását hallgassák meg, a vegyiüzem működésével, fejlesztéseivel 
kapcsolatos tudnivalókról.  
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A képviselő-testület a javaslattal egyetértett és a közmeghallgatás napirendjét egyhangú (4 igen) 
szavazattal az alábbiak szerint határozta meg: 
 
N A P I R E N D  : 
  

Napirend 
sorszáma Napirend tárgya Előterjesztő 

Előterjesztés 
módja 

1.  
Tájékoztatás a BorsodChem Zrt. a települést érintő 

működéséről, fejlesztéseiről. 
Klement Tibor  
EHS igazgató 

szóban 

2.  
Beszámoló az önkormányzat 2019. évi tevékenységéről, 

tájékoztatás a 2020. évi tervekről. 

Dávid István 
szóban 

polgármester 

3.  Lakossági kérdések, észrevételek.   

 
 
 
N A P I R E N D E K  T Á R G Y A L Á S A  
 
 
I. N A P I R E N D 

 

Tárgy: Tájékoztatás a BorsodChem Zrt. a települést érintő működéséről, fejlesztéseiről. 

Előadó:    Klementt Tibor  
                 EHS igazgató 

 
Klement Tibor a BorsodChem Zrt. EHS igazgatója  tájékoztatta a közmeghallgatáson 
megjelenteket a BorsodChem Zrt. folyamatban lévő és tervezett fejlesztéseiről, beruházásairól, 
valamint munka-, tűzvédelmi- és környezetvédelmi tevékenységeiről. Kiemelve a 2019. év 
folyamán bekövetkezett rendkívüli eseményeket, úgy a tartályrobbanást, a Framochem Kft. 
területén keletkezett raktártüzet, valamin a Borsodi Víz elszennyeződésének ügyét.  

Elmondta, hogy valamennyi eseményt a létesítményi tűzoltósággal úgy sikerült elhárítani, hogy 
szennyező, veszélyes anyag kibocsátására nem került sor. A Borsodi Víz forrásának vinil-kloriddal 
történő szennyezése kapcsán pedig ismertette a szakértői véleményen alapuló, a BorsodChem 
Zrt. által képviselt álláspontot, mely szerint a szennyezés nem a vállalat érdekeltségei körében lévő 
okból következett be. A tájékoztató kapcsán a következő hozzászólások, kérdések hangzottak el: 

Demjén János  elmondta, hogy nem igazán érti, hogy egy közmeghallgatásnak mi köze van 
a BorsodChem Zrt.  beruházásaihoz, hiszen azok megvalósulásainak tervezéséről, kivitelezéséről 
egyébként sem értesülnek.  

Kérdezte, hogy mikor kerül sor a 26-os út főutat elkerülő út megépítésére.  

Bukovenszki Józsefné képviselő   elmondta, hogy a tájékoztatót hallgatva továbbra is 
úgy érzi, hogy a környező települések lakosságának a BorsodChem Zrt. által jelentett 
potencionális veszélyforrás miatt, nyugalomra nincs oka. 

Véleménye szerint a tervezett, illetve megvalósuló fejlesztésekről, beruházásokról a létesítés 
helyével szomszédos és azok hatásterületén belül elhelyezkedő önkormányzatokat, a települések 
lakosait tájékoztatni kellene. Kérdezte, hogy a Sajó szennyezettségét mérik-e. Ha igen, akkor 
milyen gyakorisággal. Kérdezte, hogy a szeptember 6-ai tűzesetnél került-e a levegőbe valamilyen 
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szennyező anyag. Javasolta, hogy a BorsodChem Zrt. a környező településeken telepítsen a 
légszennyezettséget folyamatosan mérő eszközöket.  

Elmondta, hogy véleménye szerint a Borsodi Víznél jelentkező szennyeződés a térségben élőknél 
aggodalomra ad okot, mert ha a talaj- vagy rétegvízbe káros anyag kerül, az előbb-utóbb akár 30-
40 év múlva is, de a vízbázisban jelentkezni fog.  

Kérdezte, hogy a tájékoztatásban elhangzott higanymentesítés során keletkező higanyt hol 
helyezik el, illetve hogy az épülő és tervezett új üzemrészlegeknél lesz-e veszélyes anyag  
kibocsátás.  

Tinyó Ottó elmondta,  hogy régebben a BorsodChem Zrt. a környező települések 
polgármestereinek évente tartott katasztrófavédelmi felkészülést, bemutatót, melyet hasznosnak 
ítélt meg. Véleménye szerint a lakosság nagyobb légszennyezettséget okoz, különböző anyagok 
égetésével, mint a vegyi üzem. Ezen csak környezettudatossággal lehet javítani. Szükségesnek 
tartaná, hogy a BorsodChem Zrt. tevékenységéről időszakonként a helyi televíziókban is jelenjen 
meg a tájékoztatás, melynek hatékonyságát az is segítené, ha a lakosok néznék ezeket az adásokat.  

Fignár Gergő alpolgármester  kérdezte, hogy a vinil-klorid szennyeződés hogyan 
kerülhetett a Borsodi Vízbe, illetve, hogy a BorsodChem Zrt. dolgozik-e ezzel a vegyülettel? 

Dávid István polgármester   arról kért tájékoztatást, hogy az ipari út a közforgalom 
számára meddig lesz elérhető. 

Klement Tibor a BorsodChem Zrt. EHS igazgatója  az elhangzott kérdésekre, 
hozzászólásokra az alábbi válaszokat adta: 

A BorsodChem Zrt. mindig támogatta a 26-os főút Sajószentpéter - Kazincbarcika közötti 
szakaszát elkerülő út megépítését. A nyomvonal, mely a Sajó töltését követi, már régóta adott, 
tudomása szerint 2020-ban elkezdődhet a tényleges kivitelezés.  

A BorsodChem Zrt. fejlesztéseivel kapcsolatban elmondta, hogy azok csak a cég saját 
tulajdonában lévő területein, Berente község közigazgatási területén valósulnak meg. 
Természetesen minderről a jövőben is, igény szerint, időszakonként szívesen tájékoztatják 
Szuhakálló lakosságát.  

A Sajó vízminőségét mindennap ellenőrzik, csak a biológiai állapotát mérik fel évente 1 
alkalommal. Az érintett hatóság évente 3-4 alkalommal tart szúrópróbaszerű vízminőség 
ellenőrzést, a Sajó BC Zrt általi hasznosítási szakaszán.  

A cég időszakonként megjelenő kiadványában, az úgynevezett Zöld újságban, mely 8000 
példányszámban kerül kiadásra, szokta a lakosságot tájékoztatni a közérdeklődésre számot tartó 
eseményekről, fejleményekről.  

A szeptember 6-i tűzesetnél az elvégzett mérések szerint határértéket meghaladó káros anyag nem 
került a levegőbe.  

Berente részéről is volt már olyan kezdeményezés, hogy a légszennyezettséget folyamatosan mérő 
készülékeket telepítsen a BorsodChem Zrt. Technikailag azonban ez nem kivitelezhető, mert míg 
pl. a szálló port lehet mérni, addig azon anyagok kibocsátásnál, melyek a vegyi üzemből 
keletkeznek, specifikusan ez nem lehetséges állandó jelleggel. Évente 4 alkalommal, 5 elemző 
ponton azonban történik független auditált labor részéről 24 órás időtartamú ilyen mérés, 
melynek eredményei mindig nyilvánosak.  

A higanymentesítés során kinyert higanyt, speciális tartálykocsiban Svájcba szállítják, ahol azt 
higanyszulfiddá alakítják, mely a németországi Stuttgart város melletti, elhagyott 780 méter 
mélységű sóbányába kerül lerakásra csakúgy, mint Európa valamennyi higanyszulfid készlete.  
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Az új részlegnél nem mondhatja azt, hogy nem lesz veszélyes üzem, mert az nem lenne igaz. Az 
anilin melyet saját maguknak állítanak elő, kifejezetten veszélyesnek minősül. A veszélyt egyrészt a 
levegő szennyeződése, illetve a robbanás lehetősége jelentik. Az anilin gyártásának technológiáját 
Kanadából és az USA-ból vásárolták, mely világelsőnek, világszínvonalúnak számít.  

Európában jelenleg több vegyi üzem állít elő anilint mint 1,5 millió tonna évi mennyiségben. A 
BorsodChem Zrt. éves termelése ezzel szemben 200.000 tonna lesz. BorsodChem Zrt. 1991-től 
ismeri, használja ezt az anyagot, de eddig nem maguknak állították elő, hanem vásárolták.  

A jövőben szívesen szerveznek a környező települések polgármestereinek is katasztrófavédelmi 
gyakorlatot, illetve megmutatják saját létesítményi gyakorlataikat.  

Elgondolkoztatónak tartja, hogy a jövőben a cégnek nagyobb hangsúlyt kellene fektetnie a 
nyilvánosságra és újabb, ma már elterjedtebbnek számító formák alkalmazását, pl. közösségi 
oldalakon való megjelenést.  

A Borsodi Vizet érintő szennyeződés kapcsán a cég egyértelmű álláspontja, hogy az nincs 
összefüggésben a BorsodChem Zrt. tevékenységével. Attól függetlenül, hogy használják, illetve 
keletkezik a gyártási folyamat részeként vinil-klorid. Legészszerűbbnek tűnik éppen ezért, hogy az 
összefüggést a szennyeződés kapcsán a BC Zrt.-nél keresik, ott tételezik fel, de ennek 
szakvéleménnyel alátámasztott módon nincs valóság alapja. Mivel vélhetően több száz millió 
forintos bírósági per előtt állnak, ezért az üggyel kapcsolatban a cég álláspontját képviselve, 
további információkat nem kíván megosztani a nyilvánosság előtt.  

Az ipari út körülbelül 2-3 hónapig lesz még nyitott a közforgalom számára, de mind az út 
állapota, mind a mindkét oldalon folyó lezárások, építési tevékenységek miatt, azon a közlekedés 
jelenleg is potencionális veszélyt jelent. Az utat lezárást követően, csak abban az esetben nyitják 
meg a közforgalom számára, ha a 26-os főút valamilyen okból, pl. közúti baleset, lezárásra kerül.  

Dávid István polgármester   megköszönte Klement Tibor EHS igazgatónak a 
tájékoztatást és a lakossági kérdésekre adott válaszait.  
 
 
II. N A P I R E N D 

 

Tárgy: Beszámoló az önkormányzat 2019. évi tevékenységéről, tájékoztatás a 2020. évi 
tervekről. 

Előadó:    Dávid István 
      polgármester 

 
Dávid István polgármester   tájékoztatta a közmeghallgatáson megjelenteket az 
Önkormányzat 2019. évi feladatellátásáról.  

A folyamatban lévő pályázatokról elmondta, hogy a Magyar Falu Program keretében az 
Önkormányzat 2 db pályázatot nyújtott be. Az orvosi rendelő felújítását célzó pályázat tartalék 
listára került, míg a Községháza épületében kialakuló szolgálati lakás felújítására irányuló pályázat 
jelenleg bírálás alatt van.  

Tájékoztatta a megjelenteket a 2019 évi start-munka-programban elvégzett tevékenységekről, 
kiemelve az Izsó Miklós úti buszmegálló megépítését melyre a 14 millió forintos tervező 
költségekhez képest 2 millió forint áll rendelkezésre, a helyi sajátosságok programelemekben. A 
kivitelezést a közfoglalkoztatottakkal, ő személyes közreműködésével sikerült a 2 millió forintos 
kereten belül megvalósítani. Rosszindulatú feltételezésekkel szemben személyes anyagi 
ellenszolgáltatást nem kért és nem is kapott ezért a munkáért, melyet polgármesterként nem lenne 
köteles végezni. A cége gépeinek használatának a költségeit is teljességében ő fedezte.  
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A mezőgazdasági programban folytatódott a tyúktartás, illetve a kalászosok termelése. A Bajcsy-
Zsilinszky úton ezzel a programmal, ennek a terhére megvásároltak egy ingatlant. A lakás első 
részében szükséglakás kialakítását tervezik.  

2019-ben 20 fő közfoglalkoztatott alkalmazására kerül sor. 2020-ban ez a létszám 19 fő lehet.  

Elmondta, hogy 2018 után ismételten felmerült a népkonyhai ellátás bevezetése. Jelenleg a 
feltételek egyeztetése, kidolgozása folyik az ellátást nyújtó szolgáltatóval. Amennyiben a jogi 
akadályok elhárulnak az ellátás beindításra kerül, melyhez legalább 300 fő 18 év feletti igénylő 
szükséges.  

Ismertette az Önkormányazt által 2019 évben rendezett rendezvényeket, azok időbeli 
sorrendjében. 

 

III. N A P I R E N D 
 

Tárgy: Lakossági kérdések, észrevételek. 

 

A közmeghallgatáson megjelentek részéről az alábbi hozzászólások, észrevételek hangzottak el: 

Gaburi Antalné  a szennyvízberuházás megvalósítása felőle kérdezett.  

Aleva Józsefné   az Izsó Miklós úti vízelvezető árkok megépítéséről kérdezett, a 
Múcsony településszakaszán betemetett árkok visszaállítása kapcsán.  

Demjén János  a 3-4 éve kihelyezett útjelző táblák állapotára hívta fel a figyelmet. 
Javasolta, hogy az önkormányzat hirdetményei kihelyezésének céljából állítsanak hirdetőtáblákat a 
település több pontján. Elmondta, hogy a Vintertelepen a környéken lakók részéről jelentős az 
illegálisan lerakott hulladék mennyisége illetve, hogy az Iskola úton az iskolától indulva 
mindennapos a szemetelés. Felhívta a figyelmet a Kossuth út - Állomás út irányába haladó járda 
és árok szakasz veszélyességére. Javasolta, hogy ott korlátokat építsen ki az Önkormányzat.  

Dávid István polgármester   az elhangzott kérdésekre, hozzászólásokra az alábbi 
válaszokat adta: 

A településen a szennyvízcsatorna hálózat kiépítése továbbra is elsődleges cél. Az elmúlt években 
az ÉRV Zrt. közreműködésével sikerült az agglomerációs tagságot megszerezni, azonban nem 
volt olyan pályázati lehetőség mely a jelenleg több mint 800 millió forintra becsült beruházásra 
megfelelő fedezetet nyújtott volna. Jövőre vélhetően lesz megfelelő pályázati forrás, mely 
igényléséhez azonban az szükséges, hogy az agglomerációs besorolást rögzítő 2002-es 
kormányhatározat módosításra kerüljön és Szuhakálló is szerepeljen a Kazincbarcikai 
szennyvízelvezetési agglomerációban. Ez ügyben több alkalommal kérte Demeter Zoltán 
országgyűlési képviselő segítségét. Enélkül a kérdésben nem lehet tovább lépni.  

Az Izsó Miklós úti vízelvezetés problémája régi ügy, különösen azóta, hogy annak egy része 
Múcsony község területével határos. Az elmúlt évek alatt többször kérte ő is, a képviselő-testület 
is a múcsonyi polgármestert, hogy az érintett vízelvezető árkokat rakassa rendbe, melyre 
többszöri ígéret ellenére eddig nem került sor. Az elmúlt nap folyamán egyes Izsó Miklós úti 
lakosok részéről a buszmegálló kivitelezési munkái során, érdekes stílusú támadás érte emiatt, 
akkor újra kereste Múcsony polgármesterét, aki arról tájékoztatta, hogy 2020-ban település szinten 
fognak a problémával foglalkozni és amikor sorra kerül a Hunyadi út – Izsó Miklós út közötti 
útszakasz, akkor helyreállítják azt is. A település más szakaszain is gondot okoznak akár a 
betömedékelt árkok, akár a beszakadt átereszek, emiatt kezdtek hozzá 3 éve a belvíz elvezetési 
munkálatokhoz, mely azonban emberhiány miatt leállt. Az Önkormányzatnak több betonáteresz 
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áll rendelkezésére, ha valaki kapubeállója rossz és ezért kiakarja cserélni, azokat ingyenesen 
elviheti.  

Az útjelző táblák állapota elsősorban a rongálásoknak köszönhető. Jövőre nézve ezek elkerülésére 
találnak valamilyen megoldást. Hirdetőtáblák kihelyezéséről fognak gondoskodni és a Kossuth út, 
Bajcsy Zsilinszky úti járda szakaszon korlát kiépítésére is sort kerítenek. Az illegális hulladék 
lerakást tettenérés illetve szankcionálás hiányában szinte lehetetlen felszámolni.  

Bukovenszky Józsefné képviselő   elmondta, hogy a hétfői nap folyamán ő is beszélt 
telefonon a múcsonyi polgármesterrel, neki azt ígérte, hogy ha kiépül a járda és a buszmegálló az 
Izsó Miklós úton, akkor elvégzik az árkok helyreállítását, de legkésőbb tavasszal.   

 

Mivel további kérdés, hozzászólás nem hangzott el a polgármester a képviselő-testület 
közmeghallgatását bezárta. 

k. m. f. 

 
Dávid István                    Dr. Herczeg Tibor 
polgármester                    jegyző 
            címzetes főjegyző 
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Borsod-Abaúj-Zemplén megye  SZUHAKÁLLÓ  község 

 
Szuhakálló Községi Önkormányzat 

Képviselő-testülete 
2019. november 27-én 

megtartott közmeghallgatásának: 
 

a./ jegyzőkönyve, 
b./ tárgysorozata, 
c./ határozata, 
d./ meghívója: 
 
 

T Á R G Y S O R O Z A T : 
 

Napirend 
sorszáma Napirend tárgya Előterjesztő 

Előterjesztés 
módja 

1.  
Tájékoztatás a BorsodChem Zrt. a települést érintő 

működéséről, fejlesztéseiről. 

Klementt 
Tibor  

EHS igazgató 
szóban 

2.  
Beszámoló az önkormányzat 2019. évi tevékenységéről, 

tájékoztatás a 2020. évi tervekről. 

Dávid István 
szóban 

polgármester 

3.  Lakossági kérdések, észrevételek.   

 
 
Szuhakálló, 2019. 12. 06. 
 
 
 
          Dr. Herczeg Tibor 
          jegyző 
           címzetes főjegyző 
 

 



 
  

SSZZUUHHAAKKÁÁLLLLÓÓ  KKÖÖZZSSÉÉGG  PPOOLLGGÁÁRRMMEESSTTEERREE  

Ikt. sz.: Szk/1414-1/2019.  

 

Az Önkormányzat Képviselő-testülete  
2018. november 27-én (csütörtökön) 17:00 órától 
közmeghallgatást tart, amelyre ezúton meghívom.  

Az ülés helye: Szuhakálló Kossuth u.5.; „Simon-udvar” 

 

Napirendi javaslat 

 

 
Napirend 
sorszáma Napirend tárgya Előterjesztő 

Előterjesztés 
módja 

1.  
Beszámoló az önkormányzat 2019. évi tevékenységéről,  

tájékoztatás a 2020. évi tervekről, célkitűzésekről. 
Dávid István 
polgármester 

szóban 

2.  Lakossági kérdések, észrevételek, hozzászólások   

 
Szuhakálló, 2019. 11. 18. 

Dávid István sk. 
polgármester 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

____________________________________________________________________________________________________________  
3731 SZUHAKÁLLÓ KOSSUTH U.7. / : 48/352-081; 

e-mail: polgarmester@szuhakallo.hu 
www.szuhakallo.hu 




